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Sessió de retorn de la diagnosi sobre la transformació del 

passeig de la Zona Franca 

Procés de participació passeig de la Zona Franca 

 

Dia: Dilluns 13 de març de 2023 

Hora: 18:00 h 

Lloc: Sala Pepita Casanelles. Passeig de la Zona Franca, 185, 08038 Barcelona. 

 

ASSISTÈNCIA: 

 

Persones assistents: 71 (34 dones i 37 homes) 

 

Entitats i ciutadans assistents: 53 (22 dones, 31 homes) 

 

1. Rosa Maria Artiaga 

2. Emilio Espada 

3. Toñi Fernández 

4. Abdó Florencio, Unió d'Entitats de La Marina 

5. Melchor Garcia 

6. Alejandro Gomez 

7. Joan Julve 

8. Miguel Martin 

9. Pilar Perez 

10. Ricard Rovira 

11. Abel Sierra, Associació de Comerciants 

12. Francisco Galan 

13. Concepción Gonzalez 

14. Rosa Sielva 

15. Rolando Alvarez 

16. Alejandro Flores, Diari La Marina 

17. Julio Baños 

18. Antonio Gañan 

19. Abelina Blanco 

20. Maria Cruz Chimeno 

21. Joan Antoni Reyes, AMCL 

22. Jorge Pintor 

23. Rafael Ochoa 

24. Anna Montserrat 

25. Josefa Saura 

26. Antonia Alcón 

27. Valentín Candial 

28. Miguel Blasco 

29. Fabian Olivera 

30. Cristina Bortolotti 

31. Araceli Contreras 

32. Dolors Torelló, Associació de Comerciants 

33. Mercedes Angulo 

34. Joan López 

35. Enrique Navarro 

36. Fernando Sánchez 

37. Maria del Carmen Daimiel 

38. José Franco 

39. Maria del Carmen Perez 

40. Sandra Bestraten, COAC 

41. Jaime Vera 

42. Marina Franco 

43. Xavier Callejas 

44. Andreu Ferrera 

45. Rosa Diaz 

46. Veí sense registrar 

47. Veïna sense registrar 

48. Veí sense registrar 

49. Veí sense registrar 

50. Veí sense registrar 

51. Veïna sense registrar 

52. Veïna sense registrar 

53. Veí sense registrar 
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En representació municipal: 18 (12 dones, 6 homes) 

  

54. Marc Serra, Regidor del Districte de Sants-

Montjuïc 

55. Aida Guillén, Gerent del Districte de Sants-

Montjuïc 

56. Gerard Lillo, Participació - Ecologia Urbana 

57. Marc Rojas, Participació - Ecologia Urbana 

58. Anna Serra, Democràcia Activa 

59. Mercè Llopis, Direcció de Transformació i 

Innovació Urbana 

60. M. Elena Molina, Direcció de Serveis a les 

Persones i al Territori del Districte de Sants-

Montjuïc 

61. Marc Valverde, Direcció de Serveis a les 

Persones i al Territori del Districte de Sants-

Montjuïc 

62. Roger Jornet, AR-47 

63. Anna Trapero, Consellera de barri 

64. Esther Pérez, Consellera de barri 

65. Julia Suñen, Programa d'Acompanyament 

Comunitari de La Marina del Prat Vermell 

66. Mercè Zegri, Programa d'Acompanyament 

Comunitari de La Marina del Prat Vermell 

67. Ariadna Palà, Pla Desenvolupament Comunitari 

de La Marina 

68. Aurora López, IMU 

69. Arantza Garcia, IMU 

70. Xavier Farré, Conseller Tècnic del Districte de 

Sants-Montjuïc 

71. Georgina Lázaro, GMD JxCat 

 

 

ORDRE DEL DIA DE LA SESSIÓ: 

● Benvinguda 

● Presentació conclusions del procés 

● Torn obert de paraules 

● Tancament 

 

 

DOCUMENTACIÓ UTILITZADA DURANT LA SESSIÓ: 

 

● Enllaç presentació de la sessió 

 

● Enllaç presentació de la sessió (versió ampliada) 

  

https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBcFJKIiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--f506c0a6652021e8d561f6dffa31ce7d6bc98778/Presentaci%C3%B3%20retorn%20conclusions%20def.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBcFpKIiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--c4fc556a97e863a1634d1f1b0d2d0e6880f6803d/Presentaci%C3%B3%20retorn%20conclusions%20def%20extensa.pdf
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ:  

 

 

Presentació conclusions del procés:   

 

Marc Serra, regidor del Districte de Sants-Montjuïc, exposa els orígens del procés i posa en 

valor que hagi sigut un procés sorgit de la ciutadania, gràcies a la participació de veïns, veïnes 

i comerços que han treballat per poder parlar i decidir sobre el futur del passeig de la Zona 

Franca. Posteriorment, fa l'agraïment tant als ciutadans i ciutadanes, com als diversos tècnics 

que han permès un procés d'aquesta magnitud i exigències. 

Remarca que ha sigut un procés extens, des del novembre del 2022 fins al març del 2023 i que 

ha permès uns debats amplis i oberts en els quals no s'imposa un únic model, sinó que conclou 

amb la possibilitat de diverses tipologies de passeig. En un futur, segons les necessitats del 

moment, es podrà arribar a un model compartit. Finalment, fa un resum dels propers  passos a 

seguir que consisteixen en primer lloc, a reforçar la informació existent amb diversos estudis: 

de mobilitat a diferents escales, de l'impacte del futur creixement poblacional a la Marina del 

Prat Vermell, de contaminació acústica i ambiental...Un cop realitzats aquests estudis es 

realitzarà un concurs per a la contractació d’un equip redactor. Aquest realitzarà 

l’avantprojecte que serà presentat i discutit en sessions participatives, i finalment es redactarà 

el projecte executiu. Un cop s’hagi dotat el projecte econòmicament i s’hagin licitat les obres 

s’iniciaran les obres.   

 

Anna Serra, tècnica de Democràcia Activa, exposa les principals dades de participació del 

procés que ha constat de 15 activitats participatives entre elles sessions informatives, 

passejades, sessions de treball, enquestes, tallers i carretons. Hi ha hagut un total de 469 

participacions en activitats i 331 participacions en enquestes.  

 

Gerard Lillo, cap de participació d'Ecologia Urbana, exposa les diverses escales necessàries a 

desenvolupar i treballar per la transformació del passeig de la Zona Franca i la seva 

configuració i funcionalitats. 

 

Tots dos exposen les principals conclusions i punts claus que han sorgit al llarg del procés 

participatiu, englobat en els següents titulars: priorització del passeig pels vianants, millora del 

passeig com espai d'estada i de joc, reducció de la intensitat de trànsit, la contaminació i la 

inseguretat i la millora del transport públic.  

 

El contingut d'aquests temes es troba en l'enllaç de la presentació de la sessió.  

 

 

Aida Guillén, Gerent del Districte de Sants-Montjuïc, exposa l'últim punt de la presentació: 

una breu explicació dels tres models de carrer o línies de treball del passeig que han sorgit 

després d’escoltar i recollir les diferents veus al llarg del procés. En primer lloc, el bulevard 

amb bici lateral a la vorera, en segon lloc, el bulevard amb bici central i, en tercer lloc, una 

rambla central amb carril bici a un costat i l’altre.  

 

Finalment, Marc Serra conclou que de les necessitats detectades i idees exposades al llarg del  

procés, hi ha tres possibles models. Aquesta situació és positiva, ja que no cal arribar a un 

model únic. Un cop s’hagi contractat l’equip redactor, caldrà que amb aquesta informació i els 

estudis previs, els despatxos d’arquitectes puguin treballar sobre les tres opcions, 

conjuntament amb la ciutadania.  

 

 

Torn obert de paraules:    

 

● Sandra Bestraten arquitecte del COAC, exposa que s'ha recollit molt bé tot el que s'ha 

parlat al procés i valora com a positiu que hagin sorgit 3 models com a conclusions. 
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Matisa que poden haver-hi més opcions pel disseny del passeig i no únicament tres, 

justifica que el passeig no és homogeni, que hi ha zones, trams i façanes molt diferents 

i que es podrien solucionar de manera diversa, asimètrica i segons cada zona. 

○ Marc Serra respon que els 3 models són referències que els despatxos han 

d'agafar com a plantilles per després adaptar-les a la realitat del passeig i que, 

per tant, les futures solucions no estan tancades a aquests tres models sinó a la 

proposta que doni resposta a la realitat i necessitats detectades del passeig.  

 

● Joan López qüestiona quin podria ser el recorregut alternatiu del trànsit rodat pesant. 

Per altra banda, exposa la necessitat de buscar una fórmula per resoldre el conflicte 

actual que hi ha amb l’ús de les bicis i el patinet fora del carril assignat.  

○ Marc Serra respon a la qüestió sobre el trànsit pesant: diu que actualment el 

passeig encara és una combinació de zona industrial i d’habitatge, per tant, és 

un repte analitzar la transformació econòmica del passeig per poder veure les 

futures alternatives del trànsit vinculades a aquesta activitat. Després 

traslladarà la paraula a l’Aida perquè pugui aprofundir en aquest punt. En relació 

amb el carril bici comenta que és evident la necessitat de canviar i millorar el 

carril bici. Si la proposta actual no ha funcionat, s’ha de corregir. Per últim, en 

relació amb la queixa sobre l’incivisme en l’ús de bicicletes i patinetes fora del 

carril assignat, diu que és necessària la col·laboració dels veïns/es en denunciar 

aquests actes i la intervenció i sanció per part de la guàrdia urbana.  

○ Aida Guillén respon que desviar el trànsit dels camions grans es pot fer a través 

de dues estratègies: 1. Desviar el trànsit per Joan Carles I, l’avinguda paral·lela,  

per evitar que aquest circuli per Gran via i el passeig de la Zona Franca. 2. 

Habilitar la mitgera de la ronda litoral per a camions.  

 

● Melchor Garcia, mostra el seu agraïment pel bon treball fet, per obrir aquest procés 

participatiu i valora molt positivament que al llarg del procés s’hagi donat resposta a les 

inquietuds i demandes de la ciutadania de sessions específiques. Exposa que en la 

presentació de les conclusions es veuen ben recollits tots els temes que han sorgit al 

llarg dels debats. També considera un encert que el procés no es quedi tancat amb un 

únic model de passeig i que es continuï comptant amb la participació ciutadana en un 

futur. Per últim, alerta del fet que es tracta d’una zona on està prevista l’arribada de 

molts veïns i demana tenir en compte les demandes d’aquesta nova població.  

○ Marc Serra respon que és important que els veïns i les veïnes es vegin reflectits 

en els resultats i que el mèrit d'això és dels tècnics i tècniques del procés i dels 

mateixos veïns i veïnes. 

 

● Un veí exposa que l’agraïment també s’hauria de dirigir a les entitats veïnals, ja que 

gràcies a elles i la seva lluita, avui s'està portant a terme aquesta iniciativa. Exposa que 

la Unió d’Entitats de la Marina ha jugat un paper històric en aquest procés i que hi ha 

molta feina feta abans d’arribar al punt actual.  

○ Marc Serra reconeix i és conscient de la feina feta fins al moment i diu: “sentiu-

vos part d'això, si avui hem arribat fins aquí és gràcies a la mobilització dels 

agents del barri, dins dels quals és molt rellevant del treball de la Unió d’entitats 

de la Marina”. 

 

● Dolors, representant de l’associació de comerciants, també diu que les conclusions 

presentades recullen el debat fet en el procés. Tot així, comenta que des del col·lectiu 

ha fet arribar un document amb les necessitats del sector i les exposa per tal que siguin 

recollides: 

- Ampliació de les voreres. 
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- Millorar la mobilitat a peu i en bicicleta. 

- Millorar la il·luminació. 

- Millorar els serveis públics com el transport. 

- Millorar la visibilitat. La millora del passeig ha de contribuir a la millora de la 

imatge del barri, augmentar la visibilitat dels comerços per atreure més clients. 

- Creació de nous espais verds. 

- Fer-ho atractiu pels veïns/es, per a nous negocis, per fer activitats culturals i per 

a zones de joc. 

- Millorar les connexions amb altres punts de la ciutat per incrementar visitants a 

la zona. 

- Millora de l’espai d’aparcament. 

- Millora de la mobilitat dels carrers adjacents. 

- Millora de la contaminació acústica ambiental. 

 

○ Marc Serra agraeix la important participació i implicació de l’associació de 

comerciants en tots aquests anys. Diu que les demandes fetes coincideixen amb 

les conclusions del procés i que en general les necessitats dels comerciants 

coincideixen amb les del veïnat. 

● Rafael Ochoa celebra el tractament i la informació sobre els diversos models de passeig, 

diu que les tres alternatives s’entenen força bé. Tot i així, pregunta qui i com es 

decidirà el model de passeig segons les alternatives presentades, pregunta si es farà 

per referèndum, votació, etc.   

○ Marc Serra respon que aquestes propostes de model encara s’han de madurar. 

Actualment no estem en el punt de definir quin serà el format de decisió, ja que  

abans s’han fer tots els estudis plantejats i garantir que la decisió es pren amb 

tota la informació. El següent govern ha de mantenir la participació de la 

ciutadania en les següents fases d’aquest projecte. 

 

● Emilio Espada exposa i reafirma la necessitat de millorar la circulació dels ciclistes i diu 

que considerant que la reforma del passeig tardarà a arribar, demana pintar una fletxa 

de direcció en el carril bici actual. 

○ Marc Serra respon que aquesta senyalització actualment ja existeix tant a l inici 

com al final dels trams. Si no funciona, és necessari revisar quina és la millor 

estratègia per resoldre aquest conflicte. 

 

● Fina demana que es gestionin amb celeritat els temes d’incivisme, per exemple el 

problema dels excrements de gos.  

○ Marc Serra reconeix que l’incivisme és el principal problema de convivència del 

barri i que així s’ha mostrat també en el Consell de barri. Diu que es pren nota 

d’aquest tema i es continuarà treballant en això. 

 

Tancament 

Finalment, Marc Serra tanca la sessió amb el compromís de seguir treballant amb el veïnat per 

desenvolupar i madurar aquest projecte. Mostra una profunda satisfacció per la feina feta, 

felicita i agraeix la participació de la ciutadania i el treball de l’equip tècnic del procés. Conclou 

que deixen la feina preparada per tal que el futur equip de govern pugui continuar aquest 

procés de remodelació del passeig.  

Es tanca la sessió a les 19.30h. 


